
گروه اقتصادی -در جلسه ای به ریاست معاون اول رئیس جمهور برنامه 
جامع احداث ۱۵ هزار مگاوات نیروگاه خورشــیدی با رویکرد رفع ناترازی 
انرژی کشور و کاهش مصرف سوخت مایع در نیروگاه های حرارتی نهایی شد 

تا برای تصویب در شورای اقتصاد طرح شود.
"محمد مخبر" در این جلسه ناترازی در بخش انرژی را یکی از چالش های 
مهم کشور خواند و تاکید کرد: با توجه به اهمیت ویژه موضوع محیط زیست و 
برای رفع این ناترازی ها و به منظور تامین انرژی مورد نیاز کشور، باید به سمت 

توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر حرکت کنیم.
در این جلســه که وزرای نیرو، نفت، امور اقتصادی و دارایی، رئیس کل 
بانک مرکزی، نمایندگان دســتگاه های مربوطه و روسای برخی از بانک ها و 
شرکت های سرمایه گذاری نیز حضور داشتند، گزارشی از برنامه جامع احداث 
۱۵ هزار مگاوات نیروگاه خورشــیدی ارائه و اعلام شد که پس از جمع بندی 
امروز و تصویب نهایی این طرح در شــورای اقتصاد، قرار است توسط بخش 

غیردولتی و با سرمایه گذاری ۸,۳ میلیارد دلار در ۳ فاز اجرا شود.
در ادامــه پس از بحث و تبادل نظر در خصوص راهکارهای تامین مالی 

اجرای این برنامه جامع، جزئیات مشارکت در این طرح به تایید اعضا رسید.
همچنین مقرر شــد ۸۰ درصد سرمایه گذاری برای اجرای این برنامه با 
بازپرداخت ۵ ساله توسط صندوق توسعه ملی انجام گیرد و وزارت نفت نیز از 
منابع حاصل از صرفه جویی در این طرح مشارکت کرده و همچنین سازمان 

برنامه و بودجه تامین مالی این طرح را در بودجه سالانه لحاظ کند.

برنامه جامع احداث ۱۵ هزار مگاوات 
نیروگاه خورشیدی در راه 

شورای اقتصاد
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گــروه اقتصــادی - پس از 
گذشــت بیش از ۸ مــاه از وعده ها، 
سامانه یکپارچه تخصیص خودرو به 
منظور عرضه خودروهای وارداتی از 

این هفته بازگشایی می شود.
ســال ۹۷ بنا به محدودیت های 
ارزی تحمیل شــده به کشور و طبق 
تصمیم شــورای عالــی هماهنگی 
اقتصادی سران قوا، واردات خودرو 
تا ۳۱ اردیبهشــت ماه ســال ۱۴۰۱ 

ممنوع اعلام شد.
در نهایت پس از لغو ممنوعیت 
و اهتمام دولت به آزادسازی واردات 
خودرو، زمســتان پارســال وزارت 
صمت با اســتفاده از سیســتم نوبت 
دهی اقدام به ثبت نــام از متقاضیان 
دریافت خــودروی وارداتی کرد که 
در نهایــت از بین ۱۲۰ هزار ثبت نام 
کننده، بین ۳۳ هزار نفر قرعه کشــی 
انجام شد. در این مرحله هر متقاضی 
۵۰۰ میلیون تومان در حساب بانکی 

خود مسدود کرده بود.
طبــق برنامه اولویــت دهی و 

میــزان واردات خودرو، مقرر شــد 
کــه در دور نخســت خودروهای 
چانــگان تحویل متقاضیان شــود و 
در ادامــه خودروهایــی از برندهای 
چینــی، دانــگ فنــگ، چانــگان، 
میتسوبیشی، اپل، داچیا، کیا، هیوندا، 
ســانگ یانگ، نیســان، تویوتا، جتا، 
 ســئات، فیات تحویــل متقاضیان 

شود.
در ایــن بیــن اعلام شــد که تا 
پایان ســال ۱۴۰۱ بخشی از چانگان 
های وارداتی از ســوی شرکت سایپا 
تحویل متقاضیان خواهد شــد اما در 
نهایت هفته اول مهر ماه اعلام شــد 
که ۱۰۰ دســتگاه چانــگان تحویل 

مشتریان شده است.
بازگشایی سامانه و وعده 

تحویل خودروها تا پایان آذر
با توجه به اینکــه ۳۱ هزار نفر 
)۲ هــزار نفــر از متقاضیان انصراف 
دادند( از زمستان سال گذشته منتظر 
دریافت خودروی وارداتی هســتند، 
پــس از گذشــت بیــش از ۸ ماه از 

وعده ها، سامانه یکپارچه تخصیص 
خودرو به منظور عرضه خودروهای 
وارداتی بــه این افــراد از این هفته 

بازگشایی می شود.
در این ارتبــاط مهدی ضیغمی 
رئیــس ســازمان توســعه تجارت 
ایــران در گفت و گو بــا مهر با بیان 
اینکــه ســامانه یکپارچــه خودرو 
در حــال آمادگــی بــرای عرضــه 
خودروهاســت، اظهار کرد: در حال 
حاضر شرکتهای واردکننده هیوندا، 
کیا، فیات، زوتی، سوزوکی، بستیون 
و هونگچی تشــریفات را انجام داده 
و از گمــرکات ترخیــص شــده و 
مدارک خود را بــرای تعیین قیمت 
به ســازمان حمایت ارسال کرده اند 
 و ســایر برندها نیز در حال ترخیص 

هستند.
وی افزود: بسیاری از شرکتهای 
واردکننده خودرو محصولات خود 
را از گمــرکات ترخیــص کــرده و 
اطلاعــات خودروها را به ســازمان 

حمایت ارسال کرده اند.

معــاون وزیر صمــت گفت: 
بعد از بررســی این سازمان پیشنهاد 
 مربوطه به شــورای رقابت ارســال 

می شود.
لازم بــه یــادآوری اســت که 
ضیغمی ششم شهریور ماه وعده داده 

بود که »با همراهی بانک مرکزی این 
تعهــد را می دهیم که تا اواخر آذر ماه 
همه تعهدات ثبت نامی در خصوص 
خودروهــای وارداتی را پاســخگو 

باشیم.«
بنابراین با توجه به بازگشــایی 

ســامانه یکپارچــه از هفتــه جاری 
باید منتظر مانــد و دید این ۳۱ هزار 
نفــر بالاخره خودروهــای خود را 
دریافــت می کنند یا مانند وعده های 
قبلــی دوباره باید منتظر اعلام تاریخ 

جدیدی باشیم.

 

اقتصادی

گروه اقتصادی- ســاز ناکوک 
و ناهماهنــگ اعضای کابینه این بار 
در اجــرای مهمتریــن وعده رییس 
جمهوری شــنیده می شود. وزارت 
راه و شهرســازی که بــا در مراحل 
اولیــه پروژه تامین منابــع را تهدید 

جدی و مشــکل بــزرگ در تحقق 
این قول رییســی می بینــد به دنبال 
اقدامات تورم گیر برای ســاخت ۴ 
میلیون مســکن در دو سال باقیمانده 
از عمر دولت ســیزدهم است و یکی 
از عوامــل مهم در کنترل قیمت تمام 
شده ســاخت نهضت ملی مسکن را 
تامین مصالح ســاختمانی غیر از ساز 

و کار بورس کالا می داند. 
هفته گذشــته مهرداد بذرپاش، 
وزیــر راه و شهرســازی اعلام کرد 
دو قلم مصالح ســاختمانی از جمله 
فولاد و ســیمان در ساز و کار عرضه 
در بــورس کالا با ۴۰ درصد افزایش 
قیمت به دست مصرف کننده می رسد 
و همیــن عامل در نهایــت منجر به 

رشد قیمت مسکن می شود و اگر هم 
اصرار بر عرضه این دو قلم کالاهای 
ساختمانی در بورس کالا وجود دارد، 
بایــد قیمت پایه آن تغییر کند و نباید 
ســیمان و فولاد بــا قیمت جهانی به 
دست مصرف کننده داخلی برسد. اما 
احســان خاندوزی، وزیر اقتصاد در 
پاســخ به این گلایه بذرپاش قوی و 
محکم اعلام کرد که خروج سیمان و 

فولاد از بورس منتفی است. 
ایــن اظهارات خانــدوزی در 
حالی بــوده که در مــاده ۱۳ قانون 
جهش تولید مســکن بــه صراحت 
آمده است که وزرات اقتصاد مکلف 
اســت برای پوشش ریسک ساخت 
مســکن امکان پیش خرید و ســایر 
ابزارهای پوشش خطرپذیری خرید 
مصالح ســاختمانی صرفا سیمان و 
فــولاد را در بــورس کالا فراهم کند 
و سه وزارتخانه صمت، شهرسازی 
و اقتصاد مکلفند آیین نامه مربوط به 
نحوه تامین مصالح ساختمانی فولاد 
و ســیمان را برای طرح های مسکن 
حمایتی با حذف واسطه ها تهیه کنند 
و به تصویب هیات وزیران برسانند. 
نکته جالب این اســت که این 
قانــون زمانی در مجلس به تصویب 
رسیده که خاندوزی در آن زمان خود 
نماینده مجلس بود و برای دولت این 

قانون را به تصویب رسانده  است.
وزارت راه و شهرسازی بر این 
باور است که چرا باید برای احداث 
پروژه هــای عمرانی دولتــی مانند 
ســاخت بیمارســتان و مدرسه و یا 
ســاخت مسکن حمایتی برای اقشار 
کم درآمد مصالح ســاختمانی را که 
به گفته مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن 
ســهم ۵۳ درصــدی در هزینه های 

ســاخت دارد را در بــورس کالا با 
قیمت جهانی و رقابتی تامین کند. 

البته رییس ســازمان بورس هم 
دراین باره گفته اســت که سیمان با 
قیمــت جهانی در بورس کالا عرضه 
نمی شــود، قیمت پایــه فولاد هم بر 
اســاس قیمت های گذشــته بوده از 
مدت های قبل قیمــت فولاد با دلار 
محاسبه نمی شود و یک سال است که 
قیمت فولاد از دلار جدا شده است.  
رییــس هیات مدیــره انجمن 
صادرکننــدگان  تولیدکننــدگان 
سازه های فولادی اعلام کرده که در 
اجرای پروژه نهضت ملی مســکن 
هذف کاهش قیمت مسکن است اما 
با وجود بورس کالا این هدف محقق 

نمی شــود و جدا از آن؛ زمان تحویل 
طولانی است و همین مدت زمان به 
قراردادهای ســاخت آسیب می زند. 
همچنین هیات مدیــره بورس یک 
شــرکت خصوصی است که درباره 
قیمت گذاری سلیقه ای عمل می کند 
و قیمت پایه هم توســط خود فولاد 
ساز اعلام می شــود که می تواند این 

قیمت را بالا ببرد. 
اقبال شــاکری، عضو کمیسیون 
عمران عضو کمیسیون عمران مجلس 
با بیان اینکه بــا بیرون آمدن فولاد و 
ســیمان و آهن آلات از بورس کالا 
موافق هستم، گفت: قیمت رقابتی و 
تعادل عرضه و تقاضا عرضه نمی شد. 
عمدتا شاهد هســتیم که خریداران 

کاذب قیمت ایــن مصالح عمده در 
ساخت و ساز را بالا می برند.

وی ادامه داد: چنانچه سیمان و 
فولاد از بورس خارج شــود نظارت 
لازم بایــد روی قیمت و نحوه توزیع 
انجام شود تا دســت دلالان نیفتد و 
چنانچه شــبکه نظارتــی دقیق برای 
قیمت گذاری و نحوه توزیع سیمان 
و فولاد وجود نداشــته باشد، دلالان 
جــای بورس را می گیرند و این نکته 

باید مورد توجه قرار بگیرد. 
شــاکری تاکیــد کرد: شــبکه 
نظارتــی و نحوه توزیــع باید تعیین 
شــود. همانطور که برای متقاضیان 
مسکن سامانه تشکیل شد و نظارت 
انجام می شــود، باید شــبکه توزیع 

از درب کارخانــه تا ســاخت بتواند 
کنترل شــود. اما مخالفان در مجلس 
چه می گویند؛ محسن علیزاده، عضو 
کمیســیون اقتصادی مجلس و عضو 
ناظر شورای عالی بورس در این باره 
گفت: برای رفع آن بخش از دغدغه 
دولت که شعار آن را هم داده و تحقق 
وعده ساخت یک میلیون مسکن در 
ســال الزاماتی نیاز اســت و سیمان 
و فــولاد هم بخــش قابل توجهی از 
مصالح مــورد مصرفی ســاختمان 
هستند و برای اینکه بتوانیم این بخش 
از مواد اولیه ســاختمان را ارزان تر از 
آن چیزی که امروز در بورس عرضه 
می شود در اختیار ســازندگان قرار 
دهیم، لازمه این است که تمام چرخه 

تولید فولاد و ســیمان را از سازو کار 
بــورس عرضه و همــه آنچه که در 
کشــور تولید می شــود را در بورس 

کالا عرضه کنیم. 
وی ادامه داد: دولت می تواند با 
یک سیاست گذار و اولویت دادن به 
تامین نیــاز داخل یارانه ای را در نظر 
بگیرد درباره تولیدکنندگان و معادل 
آن چیزی که قــرار بود به صادرات 
برسد را در اختیار تولیدکنندگان قرار 
دهد. علیزاده افزود: این راهکاری که 
گفته می شود باید سیمان و فولاد را از 
بورس کالا خارج کنیم مطابق با قانون 
امکانپذیر نیست و هیچ تضمینی هم 
وجــود ندارد که اگــر دو قلم کالا را 
از بــورس کالا خارج کردیم بتوانیم 

جلــوی بازارهای دلالی در خارج از 
بورس کالارا بگیریم. 

این عضو کمیســیون اقتصاد با 
بیان اینکه بورس کالا فضای شفاف 
بــرای خریدار و فروشــنده بوده و 
دلالی هــا در این بازار حذف شــده، 
اظهار داشــت: اگر قرار باشد سیمان 
و فولاد از بورس کالا حذف شــود و 
در بازار خارج از این فضا به دســت 
دلالان عرضه شود، به طور قطع این 
هدف دولت برای کاهش هزینه های 

ساخت به اجرا نمی رسد.  
وی درباره انتقادات در خصوص 
قیمت پایه در بورس کالا تاکید کرد: 
باید کشــف قیمت اتفاق بیفتد و باید 
کف قیمت را مشخص کنند و اگر در 

بحث عرضه خــودرو هم این اقدام 
را انجام می دادند، عرضه این کالا به 
شــکل بهتری در بورس کالا به اجرا 
می رسید. اما معتقدیم که با قیمت های 
دستوری نمی توانیم که اقتصاد خوبی 
داشته باشیم و این موضوع در برخی 
از ارکان های دولت درک نمی شود. 

علیــزاده گفت: دولــت برای 
کاهــش هزینه ها بایــد از خودش 
شروع کند و به آن بخش از خدمات 
رســانی برای اجرای پروژه ساخت 
نهضت ملی مســکن تخفیف بدهد. 
چرا دولت در بخش صدور مجوزها 
تخفیــف نمی دهــد و در خصوص 
گرفتن انعشــابات تخفیف نمی دهد 
و هزینه هــای آماده ســازی زمین را 
برعهــده نمی گیرد؟ چــرا دولت در 
هزینــه بیمــه کارگران ســاختمان 
تخفیــف نمی دهد و بعد به ســراغ 

تولیدکنندگان برود. 
البتــه باید این موضــوع را در 
نظر گرفت که طبق اعلام وزیر راه و 
شهرســازی دولت برای آماده سازی 
هــر قطعه زمین تا ۲۰۰ میلیون تومان 
هزینه می پردازد و هزینه زمین اساسا 
در ایــن پروژه صفر اســت و قیمت 
تمام شــده حذف شده و طبق قانون 
مجوزهای گفته شــده برای نهضت 
ملی مســکن بــا ۵۰ درصد تخفیف 

ارایه می شود. 
در میــان ایــن کشــمکش ها، 
تصمیم گیر انتخاب سختی بین قشر 
اقلیت اما برخوردار سهامدار بورس 
کالا  و قشــر اکثریــت امــا محرومِ 
متقاضی نهضت ملی مسکن را دارد و 
باید دید حذف خودرو از بورس کالا 
این بار برای ســیمان و فولاد حداقل 

برای مسکن حمایتی رخ می دهد؟

مخالفانوموافقانمصالحبورسیچهمیگویند؛

دیوارکشی بورس برای اجرای 
نهضت ملی مسکن

وزیر اقتصاد در حالی با قانون جهش تولید مسکن برای تامین مصالح ساختمانی خارج از ساز و کار 
بورس کالا مخالف است که در دوره نمایندگی وی در مجلس این قانون به تصویب رسید و حالا در میان 
ناهماهنگی های وزرا، تصمیم گیر باید بین قشر اقلیت اما برخوردار بورس کالا یا قشر اکثریت اما محروم 

نهضت ملی مسکن یکی را ترجیح دهد.

گروه اقتصادی - ایران، روسیه، 
قزاقستان، ترکمنســتان و هند بر سر 
پیش نویس ســند توســعه کریدور 
توافق  »شــمال-جنوب«  کشتیرانی 

کردند.
به گزارش پژوهشــکده پولی و 
بانکی، روسیه، قزاقستان، ترکمنستان، 
ایران و هند بر ســر پیش نویس سند 
توسعه کریدور کشــتیرانی »شمال-

جنوب« که روســیه را به منطقه خلیج 
فارس متصل می کند، توافق کردند

کریدور شمال- جنوب به عنوان 
یک پل ارتباطی مهم بین کشــور های 
اروپایی، اســکاندیناوی و روسیه با 
مناطــق خلیج فارس، اقیانوس هند و 

جنوب شرقی آسیا شناخته می شود.
دولت قزاقســتان گــزارش داد 
که توســعه این کریدور تا سال ۲۰۲۷ 
ظرفیت تولید این کریــدور را به ۱۰ 

میلیون تن در سال افزایش می دهد.
ایــن ســند شــامل بهبــود 
زیرساخت ها و امکانات در مسیر، رفع 
موانع اداری و ایجاد شــرایط مطلوب 

برای شرکت های حمل و نقل است.
کریدور کشــتیرانی شــمال-
جنوب مســیری چند وجهی )ریلی، 
جاده ای و دریایی( از سن پترزبورگ 

به بندر بمبئــی هند به طول ۷.۲ هزار 
کیلومتر است که از ایران می گذرد.

این کریدور یک مسیر جایگزین 
برای مســیر ناوبــری دریایی در نظر 
گرفته می شــود که اروپا، کشور های 
خلیج فــارس و اقیانــوس هند را از 
طریق کانال سوئز به هم متصل می کند 
و شــامل ۳ مسیر ترانزیتی بین المللی 

شمال به جنوب از طریق دریای خزر 
با اســتفاده از راه آهن و بنادر و دو راه 

زمینی غربی و شرقی است.
در مقایســه این گذرگاه با مسیر 
دریایی از طریق کانال سوئز، مسافت 
بیش از نصف شــده است که موجب 
کاهــش زمان و هزینــه حمل و نقل 

می شود.

شــالوده کریــدور حمل و نقل 
شــمال به جنــوب در ۱۲ ســپتامبر 
۲۰۰۰ )۲۲ شهریور ۱۳۷۹(، بر اساس 
توافقنامه بین کشور های روسیه، ایران 
و هند امضا شد؛ جمهوری آذربایجان 
در سال ۲۰۰۵ میلادی )۱۳۸۵( به این 

قرارداد ملحق شد.
کشور های بلاروس، بلغارستان، 

ارمنستان، قزاقستان، قرقیزستان، عمان، 
تاجیکستان، ترکیه و اوکراین نیز بعدا 
به ایــن توافقنامه کریدور بین المللی 
شــمال - جنوب پیوستند. این پروژه 
مســیرهایی، چون اروپای شمالی و 
غربی، روســیه، قفقاز، خلیج فارس 
)مسیر غربی(، آسیای مرکزی، خلیج 
فارس )مســیر شرقی( و دریای خزر، 

ایــران و خلیج فــارس را به یکدیگر 
متصل می کند.

روســیه و ایــران به توســعه 
زیرســاخت های این کریدور توجه 
زیادی دارند و در همین راستا، در ماه 
می گذشته، مسکو و تهران توافق نامه ای 
برای احداث ۱۶۲ کیلومتر راه آهن بین 
بندر آستارا و شهر رشت امضا کردند 
که این خط ریلی در راســتای تکمیل 
پروژه حمل و نقل استراتژیک شمال-

جنوب محسوب می شود.

توافق ۵ کشور در پیش نویس سند توسعه کریدور دریایی شمال-جنوب

 طبق اعلام وزیر راه و شهرسازی دولت برای آماده سازی هر قطعه زمین تا 200 میلیون تومان 
هزینه می پردازد و هزینه زمین اساسا در این پروژه صفر است و قیمت تمام شده حذف شده و 
طبق قانون مجوزهای گفته شده برای نهضت ملی مسکن با 50 درصد تخفیف ارایه می شود. 

اسحـق ارزانـی

سرانجام زمان عرضه خودروهای خارجی رسید !

تماس: 44424999 076         تحریریه: 09347685841
واتساپ: 09347680714      اینستاگرام: eghtesadkish@        تلگرام:09347680714

 روزنامه اقتصاد کیش

گــروه اقتصادی - وزیــر راه و 
شهرســازی با بیان اینکه خواســتار 
بازگشــایی هر چه ســریع تر سفارت 
جمهوری آذربایجان در ایران شدیم، از 
افتتاح پل آستارا - آستارا توسط روسای 
جمهور دو کشور ایران و آذربایجان تا 
دو ماه آینده خبر داد.مهرداد بذرپاش که 
به عنوان رئیس کمیسیون همکاری های 
مشترک اقتصادی ایران و آذربایجان به 
باکو سفر کرده است،  درباره دستاوردها 
و اقدامات انجام شــده طی این ســفر 
گفت: ایران  راه یکی از کلان پروژه های 
دولت مردمی است و در راستای تکمیل 
زنجیره های کریدوری شمال به جنوب 
و شرق به غرب کشور اجرا خواهد شد.
وی یکی از گذرگاه های رسمی در 
دســتور کار وزارت راه و شهرسازی و 
مورد تاکید رئیس جمهوری را گذرگاه 
ارس دانســت و افزود: این گذرگاه در 

مجاورت رودخانه ارس قرار دارد.  
وزیر راه و شهرســازی با اشــاره 
بــه احداث پل آغبنــد روی رود ارس 
گفــت: احداث جاده در این منطقه نیز 
توسط ایران انجام می شود که از منطقه 
آغبند آغاز شــده و تا منطقه جلفا ادامه 
دارد. این گذرگاه یکی از گذرگاه های 
اصلی و راهبردی مورد درخواســت 
دو کشور بود که عملیات اجرایی آن با 

حضور معاون نخست وزیر جمهوری 
آذربایجــان که مســئولیت ریاســت 
کمیســیون همکاری های مشــترک 
اقتصادی ایــران و آذربایجان را نیز بر 
عهده دارد، رســما آغاز شد.بذرپاش 
گفت: علاوه بر آن، توافقی در خصوص 
آغــاز عملیات اجرایــی خط آهن در 
مجاورت پل آغبند انجام شد تا این خط 
آهن از منطقه آغبند )از طریق پل ریلی( 
وارد خاک ایران شــود. احداث این پل 
ظرف یک ســال به اتمام می رسد و به 
موازات آن عملیات اجرایی پایانه های 
گمرکــی هر دو کشــور از امروز آغاز 
می شــود. وی تاکید کــرد: همچنین 
طی جلسه کمیســیون همکاری های 
مشــترک اقتصادی ایران و آذربایجان، 
موضوعاتی از جمله پل آستارا - آستارا 
مورد بررسی قرار گرفت. این پل یکی از 
پروژه های مهم است و امیدواریم ظرف 
دو ماه آینده با حضور روسای جمهور 
دو کشــور افتتاح شود چرا که تکمیل 
این پل ظرفیت های ترانزیتی بالایی را 

به دنبال دارد.
افزایش پروازهای بین ایران 

و آذربایجان
به گفته وزیر راه و شهرســازی، 
افزایــش پروازهای بین دو کشــور، 
در راستای رشــد تعاملات و تسهیل 

رفت وآمد تجار و گردشگران از دیگر 
موضوعاتی بود که در این سفر مطرح 
شد. توافقاتی نیز توسط بخش نظامی 
دو کشور انجام شده بود که در این سفر 
مورد پیگیــری قرار گرفت.بذرپاش با 
اشاره به توافقات مرتبط با وزارت نیرو 
برای احداث چند ســد و پیگیری این 
توافقات گفت: سد خداآفرین یکی از 
سدهای مهم است که عملیات احداث 
آن به اتمام رســیده و برخی اختلافات 
مالی قبلی نیز برطرف شد تا آبگیری این 
ســد هر چه سریع تر آغاز شود.  دو سد 
دیگر نیز وجود دارد که احداث یکی از 
آن ها با ۹۵ درصد پیشرفت همراه شده 
و ظرف سه ماه آینده عملیات آبگیری 
آن آغاز می شود. سد و نیروگاه دیگر نیز 
با چالش محیط زیستی مواجه است و 
باید تایید محیط زیست ایران را دریافت 

کند.
تجارت ایــران و آذربایجان 

راحت تر و ارزان تر می شود 
وی گفت: تعرفه ترجیحی تجارت 
میان دو کشور از دیگر موضوعاتی بود 
که در این ســفر با مقامات جمهوری 
آذربایجان مطرح شد، در این خصوص 
لیســت کالاها نهایی شده و توافق بین 
سازمان توســعه تجارت دو کشور در 
حال انجام است تا روابط تجاری ایران 

و آذربایجان تسهیل و ارزان تر شود.
وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: 
همچنین در دیدار بــا رئیس جمهور 
آذربایجان، آمادگی کامل این کشــور 
برای همــکاری با ایــران در تکمیل 

کریدور شمال-جنوب اعلام شد.
بذرپــاش با اشــاره بــه برخی 
سوءتفاهمات رخ داده در گذشته گفت: 
خواستار بازگشــایی هر چه سریع تر 
ســفارت آذربایجان در ایران شدیم و 
رئیس جمهوری این کشــور نیز قول 
مساعد داد تا ظرف مدت کوتاهی این 

اقدامات انجام شود.
»قفقازِ صلــح« نوید بخش 
توسعه روابط اقتصادی تهران 

و باکو
مشترک  کمیســیون  ری-ئیس 
اقتصــادی ایران و آذربایجان همچنین 
در دیــدار و مذاکره با الهام علی یف با 
اشاره به شــرایط جدید منطقه و ایده 
قفقازِ صلح اعلام کرد: قفقازِ صلح نوید 
بخش توسعه همکاری های ترانزیتی 
بیــن ایران و آذربایجان مبتنی بر ابتکار 
»ایــران راه« و برنامه ریزی برای جهش 

ترانزیت در کریدور شمال-جنوب و 
ایجاد کریدور ارس در ایران خواهد بود.

بذرپاش همچنین در دیدار و مذاکره با 
الهــام علی یف با تأکیــد بر اهمیت و 
لزوم تقویت و توســعه همکاری های 
حمل ونقلی و ترانزیتی در چارچوبی 
جامــع، هدفمنــد و آینده نگر با توجه 
به ابتــکار ایران راه تصریح کرد: ابتکار 
ترانزیتــی »ایران راه« با طرح های کلان 
جمهوری آذربایجان هم خوانی دارد و 
می تواند فصل جدیدی از همکاری های 
ترانزیتی و لجستیکی را به روی دو طرفن 
بگشاید. وزیر راه و شهرسازی در این 
دیدار تاکیــد کرد: برنامه جامع ارتقای 
ترانزیت تا ۱۵ میلیون تن در ســال در 
افق ۲۰۳۰ در تمام شقوق هدف گذاری 
شده اســت که برنامه عملیاتی آن باید 
پیگیــری شــود.بذرپاش تاکید کرد:  
شرایط جدید در منطقه و همراه با صلح 
می تواند نوید بخش آینده ای روشن در 
افزایش مبادلات اقتصادی و توســعه 
روابط باشــد. در شرایط جدید صلح 
آمیز همکاری های راهبردی دو کشور 
لازم است گســترش یابد. در راستای 

ابتکار »ایران راه« کریدور ارس از آغبند 
تا جلفا به عنوان مسیر شرق به غرب در 

ایران عملیاتی و اجرایی می شود.
برنامه ریزی برای جهش در 
حجم ترانزیت کریدور شــمال-

جنوب 
وی با یادآوری بیانیه ســه جانبه 
ایران-آذربایجان-روســیه در سپتامبر 
۲۰۲۲ )شــهریور۱۴۰۱( موســوم به 
بیانیه باکو درخصوص توسعه کریدور 
حمل و نقل بین المللی شمال-جنوب 
از این توافــق به عنوان الگویی جامع، 
هدفمنــد و آینده نگر یاد کرد و گفت: 
ایــن بیانیــه در برگیرنــده زمینه های 
ضــروری و کلیدی قابل توجهی برای 
اقدامــات ظرفیت ســاز، پیش برنده و 
تحولی طرف ها در راســتای توســعه 
همکاری های همه جانبه، و نه محدود 

به کریدور شمال-جنوب، است.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: در 
این خصوص جمهوری اسلامی ایران 
اعلام آمادگی می کند با توجه به نشست 
ســه جانبه ایران-هند-روسیه )۱۴ تیر 
۱۴۰۲ – ۵جــولای ۲۰۲۳( در تهران، 

نشســت کشــورهای عضو کریدور 
شمال-جنوب را در تهران برگزار کند.

رئیــس کمیســیون مشــترک 
اقتصــادی ایــران و آذربایجــان بیان 
کرد: در برنامه پنج ســاله آتی توســعه 
کشــورمان، رشد ترانزیت و تحول در 
لجســتیک و شاخص های عملکردی 
آن اهمیت ویژه ای دارد که این، فرصت 
ارزشــمندی برای توســعه روابط دو 
کشور است.بذرپاش در بخش دیگری 
از ســخنانش خواســتار آبگیری سد 
خداآفرین بــر روی رودخانه ارس در 
مرز ایران و جمهوری آذربایجان و در 
۲۴۰ کیلومتری شمال شرقی شهر تبریز 
میان پل خداآفرین و روستای ساریجالو 

شد.
ارتقای سوآپ نفت و گاز با 

همکاری ترکمنستان
رئیــس کمیســیون مشــترک 
همکاری هــای اقتصــادی همچنین 
بــر ارتقــای ســوآپ نفــت و گاز با 
همکاری ترکمنســتان تاکیــد کرد. 
بذرپــاش با اشــاره به آمادگــی ایران 
برای تسهیل سرمایه گذاری و حضور 

تجار و بازرگانان در ایران، بر تشــکیل 
کارگروه شناســایی موانع موجود در 
روابط اقتصادی دو کشــور، رفع موانع 
مبادلات بانکی، اعــلام آمادگی برای 
همکاری های بیشتر در بخش نفت و 
گاز و گردشگری، ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، کشاورزی و احداث شهرک 
های صنعتی، احیــای بازارچه مرزی 
آستارا و  احداث مشترک سدها تاکید 
کرد.رئیس کمیسیون مشترک همکاری 
های اقتصادی ایران و آذربایجان در این 
مذاکــره به موضوع حمل و نقل پروژه 
آســتارا- آســتارا،   احداث پل آغبند، 
تسهیل تردد ناوگان ایرانی در آذربایجان 
و لزوم توسعه همکاری های در حوزه 
کشــتی های رو-رو در دریای خزر نیز 

پرداخت.

وزیرراهوشهرسازیاعلامکرد:

افتتاح پل آستارا بین  جمهوری آذربایجان و ایران به زودی
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